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Történt mindez az 1980-as évek legelején. 81-ben szereztem diplomát a Kandón, és bekerültem az 
akkor Hubert Béla által vezetett HWL III. fejlesztési osztályra. Közvetlen mentorommá dr. Vörös Gá-

-t, valamint 
elcipelt a BME számítóközpontba, ahol többek között egy 11/39 (?) futott, és mi azon kaptunk gép-

fejlesztési projektjének, a PDP 11/24 MSZR szabvány szerinti kiváltójának a kidolgozására. (Arra azóta 
is büszke vagyok, hogy Béla ilyen mértékben megbízott bennem). A Labor számára ennél nagyobb 
kihívás az R15 (leánykori nevén IBM 370/125) ESZR szerinti változatának fejlesztése volt — közösen a 
HRL-lel, bár említhetem az M51- í-
tógépe volt.

, Antal Laci irányítása alatt 

és a két — — — gondolom,
ezzel nem vagyok egyedül.

A System Manual két dologra kellett —
igénybe véve), másrészt megtanultam ennek a gépcsaládnak az architektúráját, valamint — és ez 
szintén rendkívül fontos volt — a teljes családra azonos Assembler változatot. Ez komoly alapvetés-
nek bizo

HRL-lel közös géptermi részben, de külön teremben helyeztünk el. Béla kinevezett rendszeradmi-
nisztr á-

kollégáktól, Harmat Lacit, Hazay Csabát, illetve Vörös Gábort tudnám kiemelni, és 
nik.

n-

eladatot is kaptam, és kisebb programok fej-

drivereket
csatornára kapcsolni a szalagegységet. A végeredmény teljes siker volt. Ennek azért is örültem, mert 
ezzel a perifériával sikerült a DECUS (DEC user group) 800 bpi-s szalagjait közvetlenül beolvasni. A 
PDP géphez ugyanis olyan szalagot választottak, amely csak 1600-as szalagok olvasására volt alkal-

n-
vertáltatnom.

készíteni ennek a gépnek az MSZR-beli változatát — talán nem is kell mondani, ez valójában a rend-
szer lemásolását (ahogy anno neveztük: „lekopálás”, lekoppintás) jelentette. A rendszer neve: 
PROCOM 6 lett — igazodva a PRO-
generációt jelentette (az M5x után).

Ennek a komplex munkának az összefogását bízta rám Hubert Béla. Természetesen ez csapatmunkát 
jelentett, mivel számos társszervi, és a HWL-en belüli munkatárs részvételét jelentette.

Azt már az elején eldöntötték — ebben én még újonc voltam — hogy a CPU modul-t (csak a DEC-nek 
gyártott bit-slice processzorokon alapult) megszerezzük, részben mivel a mi technológiánk erre a 

tt volna el, és a kocká-
zat sem lett volna elhanyagolható. Viszont minden egyéb funkciót újra kellett fejleszteni.



A rendszer mechanikai tervezésénél a vezérelv az volt, minden pontosan ugyanúgy legyen, mint a 
forráson, mert amit esetleg megváltoztatunk, az biztos, hogy valahol visszaüt. Ezért egy, az eredeti 

említhetem meg itt). A mechanikai tervvel — és ehhez illeszkedve — m-
ellátás, pontosabban a „mindentudó” tápegység megalkotása. Ezt a munkát a korábban (R15-nél) 
már bizonyított HIKI munkatársaira bíztuk, mivel mi — házon belül —
tápo — W/cm3-ben. A 
PDP 11-ben található táppal mindenben azonos form- e-

— g-
oldották.

− a rendszer busz —
o a hátlap, csatlakozók
o a meghajtás
o a lezárás

− A memória map modul
− memória modul
−
−
− Printercsatoló

A teljes hátlap felderítése —
hátlapcsatlakozók tömbök voltak, esély sem volt sem a szétszerelésre, sem az „optikai” felderítésre. 
Tehát a mérnöki alaposság egyetlen módot jelentett —
egyes — még nem tesztelt ponttal. Ez volt a világ legunalmasabb munkája, de eredményként egy PDP 
11 teljes hátlap bekötését, valamint ezzel együtt a buszrendszer speciális, és általános helyeinek tel-
jes térképét kaptuk.

Már csak le kellett gyártani az eredeti hátlappal teljesen azonos új NYÁK-ot. Ezt a feladatot a TAL 
letesebben 

A hátlap tömbcsatlakozóit szintén csak nyugaton lehetett megtalálni, de ezek sokkal masszívabbak 
voltak, mint amikkel mi eddig dolgoztunk („késél” csatlakozók legendás elhasadása ismert volt min-

Rengeteg „reverse- a-
-ból indult, behúzva a meg-

fe átadni. Ez azért volt izgalmas feladat, mert maga után vonta 

könnyítve meg.

— hogy történik az ködés, az 
Interrupt, a DMA stb. Ez utóbbi pl. a diszk csatolásának alapeleme.

egyes modulnak, kivéve, amelyeket mi fejlesztettünk ki. Ilyen volt pl. a diszk . Ennek a modul-
nak különlegessége, hogy egy diszk tálcán elhelyezett 4 darab 20 MB-os  8 darab RL02-
t emulált (Kovács Gézát illeti dicséret érte).

Hasonló — — a DEC-nél még el nem 
operatív tárkapacitást biztosító MMM1, amely 1 MB-os (!!!) munkaterületet biztosított a rendszer-
nek.



A memória maping modul, egy elegáns megoldás volt, a fizikai memória területét virtuális egységekre 
 modul újrafejlesztése az én feladatom volt.

Fejlesztettünk még nyolccsatornás univerzális párhuzamos interface modult (Lóska Gyuri), printercsa-
tolást (Dr. Vörös Gábor és jómagam), és egyéb elemeket.

— kissé viseltes — prospektust (marketing anyagot), amelynek néhány 
í-

Összefoglalás:

Ha visszatekintek, lehet, hogy a termék nem lett egy sikertörténet — hiszen mire elkészült hamaro-
san enyhülni kezdtek a COCOM feltételek, így eredeti forrásból lehetett ezeket megkapni, a DIGITAL 

precizitású és komplexitású mérnöki feladat, mint egy ilyen gép kidolgozása — még ha nem is a teljes 
kreativitást igényelte is — fantasztikus élmény volt, és biztos, hogy akik hasonló feladatokat végeztek 
az SZKI-ban, mind- l. Ezt pedig semmi sem pótolja (még a ma 
oly divatos pótcselekvés, a kommunikáció sem).

Végezetül, csak kapcsolódni szeretnék egy másik HWL-es dokumentumhoz. Örülök, hogy Csaba Laci 
leírta a TELETERM-et. Akkor én még a Tápegység csoportban dolgoztam (talán akkor már csak én 

Ezt a tápegységet én terveztem, vizsgáltattam be, és voltam gazdája élete során. Ennek számos érde-
kes része volt, de amiért említem: ez a berendezés — és vele együtt a tápegységem — a szegedi In-

e-

PROCOM 6-ból van-

Örülök, hogy 17 évig az SzKI-ban dolgozhattam, sok-sok munkatársat megismerve, akik közül sokan 

munkatársakra, és arra, hogy az ott szerzett tapasztalatokat hasznosíthattam.

2010.12.27.
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